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Abstract (en)
The surface of objects which are to be subjected to an electroplating with metal has to be cleaned before being introduced into the electroplating
bath. Depending on the nature and material of the objects, various cleaning processes have to be used for this purpose, as a result of which the
equipment complexity increases. Special problems arise if, as in coating with aluminium, electrolytes are used which must not come into contact
with water or oxygen. A process which is known as "sputter cleaning" and in which the surface is cleaned by the bombardment with noble-gas
particles under reduced pressure has proved to be equally suitable for all types of objects and even for sensitive electrolytes. Since it no longer has
to be followed by a drying process, the objects to be coated can be introduced immediately thereafter into the electroplating bath; an intermediate
nickelplating, for example for corrosion protection, is no longer necessary. The electroplating process becomes more environmentally acceptable as
a result of the omission of solvents and pickling agents. <IMAGE>

Abstract (de)
Die Oberfläche von Gegenständen, die einer galvanischen Beschichtung mit Metall unterzogen werden soll, muß vor dem Einbringen in das
Galvanisierbad gereinigt werden. Je nach Art und Material der Gegenstände müssen hierfür verschiedene Reinigungsverfahren eingesetzt
werden, wodurch der apparative Aufwand steigt. Besondere Probleme ergeben sich, wenn wie beim Beschichten mit Aluminium Elektrolyte
verwendet werden, die nicht mit Wasser oder Sauerstoff in Berührung kommen dürfen. Als gleichmäßig für alle Arten von Gegenst änden
und auch für empfindliche Elektrolyten geeignet, hat sich ein Verfahren erwiesen, das unter der Bezeichnung "sputter cleaning" bekannt ist
und bei dem die Oberfläche durch ein Beschießen mit Edelgasteilchen unter vermindertem Druck gereinigt wird. Da im Anschluß hieran kein
Trocknungsvorgang mehr erforderlich ist, können die zu beschichtenden Gegenstände unmittelbar danach in das Galvanisierbad eingebracht
werden; ein Zwischenvernickeln, z. B. zum Korrosionsschutz ist nicht mehr erforderlich. Durch den Verzicht auf Lösungs- und Beizmittel wird das
Galvanisierverfahren umweltfreundlicher.
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